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+ ABSTRACT

Epidemics Between Scientific and Religious Interpretations:
Reading in Mamluk Sources in the 15th Century

The Mamluk era witnessed the spread of epidemics repeatedly from the 1340s until its
end in 1517, causing demographic, social and economic devastation. While fifteenth-century
historians record their outbreak and their tragic effects, they wondered about their causes.
Theirs answers differed according to their cultural and scientific backgrounds.

This research aims to present the most important interpretations that these historians
gave of the occurrence and the spread of epidemics, which varied between medical and natural
interpretations prevalent in their era and religious ones based mainly on hadiths transmitted
from the Prophet and his companions.

Keywords: Mamluks, epidemics, the plague, black death, humorism, 15th century

+ RESUME

Les épidémies entre interprétations scientifiques et religieuses.
Lecture dans les sources mameloukes au xv* siécle

L'époque mamelouke a connu a plusieurs reprises, a partir des années 1340 et jusqu'a sa
fin en 1517, la propagation d'épidémies qui ont causé des ravages démographiques, sociaux et
économiques. Les historiens du xv* siécle ont consigné les événements liés a ces épidémies ainsi
que leurs effets tragiques. Ils se sont également interrogés sur leurs causes, et leurs réponses
ont varié suivant leurs origines culturelles et scientifiques.

Cette recherche vise 4 présenter les principales interprétations que ces historiens ont
données al'apparition et 4 la propagation des épidémies et qui ont varié entre les interprétations
médicales et naturelles prédominantes 4 leur époque et celles religieuses, basées principalement
sur les hadiths et les traditions transmises par le Prophéte et ses compagnons.

Mots-clés : Mamelouks, épidémies, peste, peste noire, humorisme, xv* siécle
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